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8 vragen aan 2 collega’s 
KEES KAPTEIN 

 
Kennis en beleid, hoe verhouden die zich tot elkaar? 
Steeds beter, vinden Fleur Brouwers van directie Markt en Consument en Peter 
Groenewegen, directeur van kennisinstituut NIVEL. Als je het maar goed 
organiseert en elkaar regelmatig opzoekt. 

1. IS HET KENNISAANBOD NIET ERG VERSNIPPERD EN OVERLAPPEND? 
 
Peter Groenewegen: ‘Nee, het is eerder zo, dat we als kennisinstituten 
samenwerken en elkaar aanvullen. Vanuit onze nationale databases 
leveren we bijvoorbeeld gegevens voor de Zorgbalans.’ 
Fleur Brouwers: ‘Ik ben bij VWS accounthouder van het NIVEL, en als mijn 
directie 
een onderzoek uit wil zetten, ga ik eerst na of een andere directie misschien al een 
soortgelijk onderzoek laat doen. Maar soms zegt het NIVEL ook zelf: “ZonMw is al 
bezig zulk onderzoek uit te zetten”.’ 

2. ZIT ER VERBETERING IN DE RELATIE KENNIS-BELEID?  
 
Peter: ‘Ja, en dat komt deels door VWS zelf. Er is bij het ministerie op hoog 
ambtelijk  
niveau een kenniskamer ingesteld, waar het onderzoeksveld aan tafel zit met 
VWS. Het gaat daarbij niet alleen om uitwisseling tussen instituten, maar vooral om 
uitwisseling tussen mensen. Juist daarmee bouw je vertrouwen op.’ 
Fleur: ‘Er is ook nog wel verbetering mogelijk. Door de waan van de dag vergeten 
we 
nog wel eens dat juist de kennisinstituten ons kunnen helpen bij spoedklussen.’ 

3. IS HET NIVEL WEL EENS BESCHULDIGD VAN BELANGENVERSTRENGELING? 
 
Fleur: ‘Nee. Hun onderzoeksresultaten worden niet in twijfel getrokken. Vaak 
baseert het NIVEL zijn onderzoek op harde data. Bijvoorbeeld bij de vraag hoe vaak 
huisartsen doorverwijzen naar specialisten, dat wordt omgezet in harde cijfers en 
percentages.’ 
Peter: ‘Voor het onderzoek stellen we liefst begeleidingsgroepen in waar ook 
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mensen van andere partijen in zitten. Verder vragen we bij controversiële 
onderwerpen 
de stakeholders van tevoren of ze op basis van de beschrijving van de aanpak 
hoe dan ook akkoord gaan met de uitkomsten. Vrijwel altijd zeggen ze dan ‘ja’.’ 

4. WORDT DE KENNIS OVER HET ALGEMEEN GOED VERTAALD NAAR HET BELEID? 
 
Peter: ‘Bij ‘instrumentele’ vragen, waarvan de antwoorden direct toepasbaar zijn, 
zie je dat duidelijk gebeuren. Maar kennis kan ook doorwerken in de hoofden. 
Vooral bij grotere vraagstukken, zoals marktwerking in de zorg, is dan minder 
makkelijk aan te tonen hoe onderzoek doorwerkt in beleid. Het komt natuurlijk ook 
wel voor dat onderzoeksresultaten, voorzichtig gezegd, niet meteen worden 
opgepikt, omdat ze niet zo goed aansluiten bij het staande beleid.’ 
Fleur: ‘Het NIVEL houdt bij de publicatie echt rekening met beleidsmakers. Dat 
komt ons goed uit, want er is weinig tijd en we willen daarom snel weten waar het 
op neerkomt.’ 

5. DE WETENSCHAP SCHIJNT AAN GEZAG IN TE BOETEN. MERKEN JULLIE DAAR IETS 
VAN? 
 
Fleur: ‘Jong VWS organiseerde laatst een debat over legalisering van drugs. Er 
stonden twee deskundigen lijnrecht tegenover elkaar, ieder met een eigen set 
gegevens. Dus als je voor de zoveelste keer hoort “Uit wetensch appelijk onderzoek 
is 
gebleken…”, dan word je wel wat sceptisch. Maar bij de harde data van het NIVEL 
speelt dat meestal niet.’ 
Peter: ‘Dat klopt, maar ik vraag me wel eens af wat het voor de lange termijn 
betekent. Maar je moet ook realistisch zijn: dertig procent van beleid is kennis. De 
rest is andere invloeden. Dus: met kennis de wereld verbeteren? Nee. Wat dan wel? 
Bijdragen aan goed beleid. Maar dat wordt natuurlijk lastig als men 
onderzoeksresultaten 
als meningen gaat zien.’ 

6. VWS BETAALT BIJNA DE HELFT VAN DE NIVEL-ONDERZOEKEN. KUN JE DAN NOG 
ONAFHANKELIJK ZIJN? 
 
Peter: ‘We zijn financieel van meerdere partijen afhankelijk. Daardoor kunnen we 
juist onafhankelijk in ons onderzoek zijn. Als we alleen werk voor VWS zouden 
doen, dan werden we minder serieus genomen.’ 
Fleur: ‘En dat zou voor VWS natuurlijk ook weer niet goed zijn.’ 

7. STEMMEN JULLIE PUBLICATIE VAN GEVOELIGE GEGEVENS ALTIJD AF? 
 
Peter: ‘We hebben een publicatieplicht, maar de opdrachtgever van een onderzoek 
krijgt ook de tijd om zich bijvoorbeeld voor te bereiden op een reactie voor we met 
het onderzoek naar buiten gaan.’ 
Fleur: ‘Die berichten stuur ik door naar de betrokken directie. Een heel enkel keertje 
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zeggen ze iets over een bepaalde formulering. Maar de resultaten, daar kunnen we 
natuurlijk niets aan doen. Ook als ze we er niet zo blij mee zijn.’ 

8. OOK HIER GAAT HET DUS WEER OM GOEDE SAMENWERKING EN ONDERLINGE 
AFSTEMMING? 
 
Peter: ‘Ja, hoewel je ook te dicht op elkaar kunt zitten. Het is een subtiel evenwicht, 
maar we worden er steeds beter in.’ 
Fleur: ‘Persoonlijke contacten zijn erg belangrijk. Laatst moest ik het NIVEL 
meedelen dat we op het onderzoeksgeld gaan bezuinigen. Geen leuk nieuws, maar 
desondanks bedankte Peter me dat ik dat proces goed begeleid had.’ 
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